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INTERVENCIÓ DE RICARD BARBERÀ, PORTAVEU DEL GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS EN EL PLE DE PRESA 
DE POSSESSIÓ DE L’AJUNTAMENT DE XIRIVELLA (17/06/2023) 
 
 
Sr. Secretari, senyor interventor, companys i companyes de corporació i en general a tot el públic assistent, 
molt bon dia a totes i tots. 
 
Comence esta legislatura amb la sensació estranya  de tornar al principi.  
 
En 2011 entrava per primera vegada a l’Ajuntament Compromís, una força política valencianista i  
progressista.  «Aire fresc a l’ajuntament» va ser el nostre lema d’acció  durant eixa primera legislatura. Una 
legislatura plena d’aprenentatges. 
 
En 2015 vam traure com a Compromís uns resultats magnífics,  
4 seients, amb els quals vam treballar de valent des de l’equip de govern. Fins i tot vam poder assumir la 
responsabilitat de l’alcaldia  els dos últims anys, gràcies al suport dels companys i companyes de SSP en 
aquell moment i al pacte de govern signat amb el PSOE. 
 
D’aquella legislatura destacaria algunes coses: 
• En 2015 l’espai de l’esquerra transformadora va obtindre un rècord de vots, 5409, que donava un 

total de 8 regidors i regidores sumant el representant d’EU. 
 
• Vist des de la serenor de la distància que dona el temps, no haver pogut arribar a un acord que 

permetera l’entrada d’EU al govern potser no va ser tan bona idea.  
 
• Va representar obrir un front de desgast i tensió no només amb EU sinó també amb el sector de 

població, en molts punts afí, que legítimament li donava suport. 
 

• Ja ho hem dit alguna vegada, ens vam trobar en mig del foc dels que volien canviar-ho tot i dels que 
no volien canviar res. Nosaltres carregats amb la nostra ingenuïtat i moltes ganes de fer. 

 
• La idea de les rotacions dels companys de govern de SSP va ser un desastre i va crear molta tensió i 

soroll en aquell govern. Va ser, sense cap dubte, un gran pal a les rodes del govern municipal. 
 
• Aquella legislatura també va suposar la superació del pla d’ajust del PP i la posada en marxa d’una 

altra forma d’afrontar la crisi i situació econòmica de l’Ajuntament amb gran protagonisme de la 
gestió eficient de l’energia per ajustar els costos de funcionament de l’Ajuntament de Xirivella. 

 
• Vaig tindre la sort de dirigir Serveis Socials durant quatre anys apassionants amb moltíssima feina i on 

les polítiques del Botànic vam permetre iniciar accions ben importants, com l’atenció a la 
dependència, amb un augment de recursos personals i econòmics.  

 
I arribà 2019, i a Compromís  encara que havíem tingut l’alcaldia i havíem format part del govern, la 
població ens va dur a un lloc més discret del tauler polític.    
 
Dels quatre representants de 2015 passàrem a 2 i ens quedàrem fora d’un govern que no admetia més que 
comparses, en una legislatura on la gestió de la COVID ha ocupat un paper principal.  
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D’esta legislatura passada des de Compromís volem destacar els punts següents: 
 

• Els avanços que s’han produït en accessibilitat, tant des de la perspectiva de redacció de projectes 
com de la intervenció en eliminació de barreres arquitectòniques. Accions que necessàriament 
hauran de tindre continuïtat en esta legislatura! 
  

• Haver estat referent en el debat sobre la mobilitat a Xirivella i la necessitat de reclamar 
intervencions i inversions urgents a la resta d’administracions. 
 

• L’execució de l’escola-taller, que possibilitarà ampliar la varietat de cursos ocupacionals remunerats 
i assentar les bases d’una futura empresa municipal. 
 

• La implantació d’algunes millores en el sistema de distribució d’aigua potable de Xirivella, un altre 
tema que també necessitarà d’intervencions en esta legislatura. 

 
I ací estem, ja en el 2023 
 
En 2011 no vaig felicitar el Sr Ortí i això li va caure el morro tort.  
 
Sra. Bartual, la vaig felicitar als pocs dies de les eleccions pels resultats obtinguts i perquè seria la pròxima 
alcaldessa de Xirivella. Espere que les amistats perilloses que s’ha buscat no tinguen conseqüències 
nefastes per al nostre poble.  
 
Sincerament, a pesar de la preocupació que em genera eixe pacte amb l’extrema dreta i la discrepància 
política que tenim, li desitge sort i encerts perquè Xirivella és un projecte molt apassionant que s’ho 
mereix. 
 
Però trobe una irresponsabilitat dir que vol ser l'alcaldessa de totes i tots i anar de la mà de l'ultradreta, 
dels negacionistes del canvi climàtic i la violència contra les dones. A moltes persones encara ens ressonen 
al cap les paraules de fa uns dies del futur president de les Corts Valencianes de VOX-PP «La violencia de 
género no existe, la violencia machista no existe». 
 
Li recorde, Sra. Bartual, que en el que portem d’any 2023 han estat assassinades per violència masclista, 
que SÍ que EXISTEIX, a Espanya 20 dones,  1024 si comptem totes des que hi han estadístiques, a partir de 
2003. 
 
No pot actuar com si no passara res i això fora normal. Molta gent de totes les ideologies, incloent-hi 
votants del PP i fins i tot persones de la seua pròpia candidatura, ens han mostrat la seua preocupació. 
Preocupació, tot siga dit, més que justificada. 
 
Xirivella necessita una bona gestió i implicació per a resoldre els grans reptes que continuem tenint 
(transport, ordenació urbanística, infraestructures com el subministrament de l'aigua, etc.) i no numerets 
per a acontentar l'electorat més extremista. 
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Arriba el moment dels agraïments a totes les persones que heu fet possible que hui estiga ací a la sessió 
de constitució del ple de Xirivella. A cadascuna de les persones que s’heu sumat a Compromís i que ens 
heu votat amb un somriure. Moltes gràcies. 
 
Hem fet la millor llista electoral de Xirivella amb un grup espectacular de persones amb ganes de treballar 
pel nostre poble, que combina procedències i experiències diverses i enriquidores. Moltes gràcies.  
 
Especialment volia agrair també el treball fet pels meus col·laboradors incansables en el dia a dia durant 
esta legislatura passada, Mariajo Algarra i Josep Agustí. Moltes gràcies també. 
 
En començar el parlament vos deia que tenia la sensació de tornar a  l’inici,  al 2011, amb 1 regidor i de 
nou amb un govern de dreta, en esta ocasió acompanyat del sector ultraconservador. 
 
Ara, però, amb molta més experiència i molts més coneixements i amb la il·lusió i les ganes absolutament 
renovades. 
 
Si en 2011 era preocupant la situació de l’Ajuntament, també des de la perspectiva econòmica. En 2023, 
ens preocupa, i molt, la composició de l’equip de govern amb l’entrada de la dreta supremacista. Dels que 
des de les ocurrències converteixen malalties de les vaques en un problema de salut pública i dels que 
exalten obertament el franquisme. 
 
Per als que insistien en que entràrem al govern a qualsevol preu ja ha quedat clar on hem quedat els que 
entraren al govern i els que no.  
 
La pèrdua de representació de Podem –potser van patir el miratge que nosaltres vam viure en les eleccions 
de 2019, pensar que pel simple fet d’estar en el govern els vots t’havien de caure a cabassades– és una 
pèrdua dolguda, quant a que facilita el govern de la dreta extrema a Xirivella i deixa fora del consistori una 
veu amb la qual compartim molts punts en comú. 
 
La digestió dels resultats electorals del 28M està sent dura, especialment per als que havent tingut damunt 
la taula una proposta de confluència seriosa i extraordinàriament generosa la van rebutjar i s’han quedat 
fora de la corporació municipal. 
 
Dins d’un marc desastrós i que convida a escapar a córrer, els que venim del valencianisme polític i de 
molts anys de picar pedra sabem que l’única cosa que queda, agafant el lema de l’empresari i agitador 
cultural valencianista Nicolau Primitiu, (a Compromís no tenim res en contra de l’empresariat per més que 
alguns s’hi entesten!) és treballar, persistir i esperar. 
 
Comencem a sumar ja! 
 
Alguns col·lectius i persones de l’esquerra de Xirivella ens heu demanat, des del minut zero, que treballem 
per crear una alternativa forta des de l’esquerra transformadora que siga una ferramenta útil per a Xirivella. 
 
El 23J tindrem una primera oportunitat per encetar esta línia de treball conjunta i engrescadora. A nivell 
estatal l’acord ja és un fet: els principals partits valencians d’esquerres concorrerem junts en les pròximes 
eleccions generals sota la marca Compromís+Sumar i amb la voluntat de sumar per guanyar i consolidar un 
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espai polític a l’esquerra del bipartidisme que servisca per a parar el retrocés social a què ens enfrontem, 
protegint, garantint i ampliant els drets i els avanços aconseguits en els últims anys. 
 
Parar la dreta en les seues diferents versions és feina de tots i totes, i el PSOE en açò no ajuda molt. 
Qüestions com vetar Compromís de la mesa de les Corts Valencianes en esta legislatura no sembla el més 
intel·ligent per derrocar la dreta en el futur. 
 
Comença ara un nou temps de quatre anys que hem de saber aprofitar per a respondre a la demanda 
d’unitat que ens estan traslladant les nostres veïnes i veïns davant la constitució d’un govern municipal 
ultraconservador. 
 
Tenim per davant un triple repte:  
1) A curt termini, donar suport a la candidatura de Compromís Sumar en les pròximes eleccions generals; 
també començar ja a 2) plantejar alternatives d’esquerres a un possible govern municipal de la dreta i 
l’extrema dreta, i a mitjà termini 3) consolidar una alternativa municipal d’esquerres al bipartidisme, una 
alternativa sòlida, sense improvisacions d’última hora i capaç de guanyar la confiança de la ciutadania en les 
pròximes eleccions municipals.  
 
Sense esperança no hi haurà il·lusió ni podrem tornar a enamorar el nostre electorat, l’electorat que en 
2015 va sumar 8 regidors i regidores en l’Ajuntament de Xirivella.  
 
Amb humilitat i molt de treball cal obrir portes a l'esperança per a recuperar el futur! Cal més cooperació i 
mobilització!  
 
Cal explicar millor el que fem i les nostres propostes de futur #SumemPeraGuanyar. I en esta tasca vos 
necessitem a totes, tant si he votat a Compromís o altres opcions d’esquerra, com si heu decidit quedar-vos 
en esta ocasió a casa! 
 
Deixeu-me que abans d’acabar la meua intervenció faça una referència l’estima que des de Compromís 
tenim a les tradicions. 
 
Estem molt pels pastissos casolans. Nosaltres en Compromís estem molt per les tradicions i en concret per 
la tradició dels Pastissos Casolans, ens agraden els rotllets d’anís i els de mistela, les coques escudellades i 
els pastissos d’ametlla. No en tingueu cap dubte! 
 
Però també estem per elements que són tradició a Xirivella, com les polítiques de promoció de la igualtat i 
de lluita per erradicar la violència contra les dones.  
 
També estem molt contents que gràcies a Ànima i Poble, els Xirimiters i altres associacions com els coeters 
de Xirivella... s’hagen recuperat festes com les danses Vicentines o la processó del Corpus amb els seus 
cabuts i dolçainers, o la cordà. Tradicions que estic segur que el nou govern sabrà valorar i potenciar. 
 
Com que estàvem en 2011 i estàvem en 2015, sabem que és possible incrementar la representació i 
sabem que és possible disputar l’alcaldia.  
 
És en este punt on ens volem situar des de Compromís Xirivella. Treballar més i millor, sense esperar a la 
pressió de la pròxima convocatòria electoral municipal.  
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Persistir i multiplicar les coses que s’han fet bé, incidir especialment en la creació de teixit social i polític 
sumant voluntats i il·lusions en un sector ampli i obert de l’esquerra social i transformadora de Xirivella. 
 
Ser contundents en les denúncies de les polítiques dels governs de la dreta extrema i l’extrema dreta (de 
vegades és impossible veure’n les diferències!!), incidint en temes com sanitat, educació, mobilitat, gestió 
de l’aigua, sense oblidar una visió àmplia al món, que inclou necessàriament la denúncia del negoci de la 
guerra. Una denúncia que ha de ser pedagògica i propositiva.  
 
Els que portem temps a la política som conscients de la importància de les persones que més ens estimen. 
 
NO PUC ACABAR EL PARLAMENT sense fer referència a elles, a les que sempre tinc al meu costat, i no són 
altres que les meues filles i la meua dona. De nou moltes gràcies per tot i per tant.  
I mil disculpes pel temps robat. 
 
Les úniques batalles que es perden són les que s’abandonen.  
Hem de redoblar esforços per treballar més i millor, per aconseguir il·lusionar novament el veïnat de 
Xirivella, perquè sense la il·lusió dels nostres votants i simpatitzants no podrem tornar a governar.  
 
Així que no tingueu cap dubte que treballarem sense descans per fer la millor oposició contra el pitjor 
govern per retornar-vos la il·lusió i les ganes,  
SEMPRE amb la cara ben alta, el nas de pallasso i un somrís rebel i descarat.  
 
Visca Xirivella! 
Visca Compromís!  
Visca el País Valencià! 
 
 
 
 


